
Sundheds- og Ældreudvalget
Tirsdag den 6. december 2022 - kl. 13:00
Plejehjem Egely, Egebjerg Bygade 34-72, 2750 Ballerup

Deltagere

Lolan Marianne Ottesen (A) - Deltog
Michael Jensen (O) - Deltog
Karsten Kriegel (C) - Deltog
Anja Holtze (A) - Deltog
Musa Kekec (A) - Deltog
Lars Green Bach (B) - Deltog
Jacob Wøhler Jørgensen (V) - Deltog
Mette Vaaben Mortensen (direktør) - Deltog
Eva Borg (centerchef for Voksne og Sundhed) - Deltog

Punkt 1 Præsentation af Plejehjemmet Egely

Indhold

Sammendrag

Sundheds- og Ældreudvalget orienteres om tilbud og målgrupper for Plejehjemmet
Egely (fremover Egely). Link: https://egely.ballerup.dk/

Baggrund

Sundheds- og Ældreudvalget bliver introduceret til borgernære tilbud ved at lægge
udvalgsmøderne på forskellige borgernære tilbud gennem året.

Sagsfremstilling

I Egely er der 14 plejeboliger i plejehjemmet. Derudover er der 18 ældreboliger, hvoraf 4 er for



ægtepar. 

Egely sætter nærværet i hverdagen højt. Det er et lille sted, hvor alle kender hinanden.
Beboerens behov for at leve eget liv, som man selv ønsker det, er i højsædet.

Alle beboere skal føle sig hjemme og trygge i Egely, og alle skal have en god hverdag.

Pårørende har mulighed for at kunne bidrage med støtte af enhver art, både i hverdagen og ved
festlige lejligheder.

Personalet i Egely arbejder rehabiliterende. Det betyder, at beboere og medborgere bliver
inddraget så meget som muligt i hverdagens mange gøremål. 

Værdigrundlaget bygger på: 

respekt for borgerens værdier og vaner
samarbejde
anerkendelse af hinanden
høj faglighed
motivation og engagement
prioritering.

 Under behandlingen af punktet deltager plejehjemslederen på Egely, Margret Ina Bjarnadottir.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

1 bilag, heraf 1 anbefales

Beslutningen træffes af

Sundheds- og Ældreudvalget



Indstilling

Center for Voksne og Sundhed indstiller, at

Præsentationen af Plejehjemmet Egely tages til efterretning. 1.

Beslutning

Taget til efterretning

Punkt 2 Meddelelser

Beskrivelse
Overordnet tidsplan for regnskabsafslutningen vedrørende regnskabsåret 2022.1.

Bilag
1 bilag, heraf 1 anbefales

Orientering om Brønderslev Kommune og sagen om fritvalgspriser. Ballerup Kommune2.
har ikke haft samme praksis, så dommen fra Højesteret får ikke konsekvenser hos os.

Bilag
1 bilag, heraf 1 anbefales

Status på udvalgsturen:3.

Administrationen arbejder på en udvalgstur for Sundheds- og Ældreudvalget med
udgangspunkt i medlemmernes første og anden datoprioriteringer i april 2023.
Der arbejdes på følgende muligheder: Bovieran Fremtidens seniorbofællesskab,
Demensbyen Bryghuset og Demenscenter Sydfyn, forskning i natur og sundhed for
psykisk sårbare i Svendborg, ARoS udstilling ”Kultur som sundhedsfremme” for personer
med demens, psykisk sårbare og sundhedsprofessionelle, ”Åben og Rolig” indsats
målrettet mental sundhed blandt unge i Aalborg, samt velfærdsteknologi særligt
målrettet kronikere i Aalborg kommune.

Udvalget bliver præsenteret for en uddybende plan, herunder mere præcist i forhold til
datoer, på udvalgsmødet den 17. januar 2023.



Beslutning

Taget til efterretning

Punkt 3 Status og afrapportering på handleplaner for
reaktivt ældretilsyn Plejehjemmet Egely

Tidligere behandling

Sundheds- og Ældreudvalget den 13. september 2022 Punkt 14

Sundheds- og Ældreudvalget den 15. november 2022 Punkt 8

Høring i Seniorrådet den 11. oktober 2022 Punkt 16

Indhold

Sammendrag

Sundheds og Ældreudvalget præsenteres for status på handleplanerne. Status viser, at de
igangsatte handlinger giver god mening for beboerne, som også har udtrykt glæde for flere af
tiltagene.

Baggrund

Styrelsen for Patientsikkerhed har udstedt påbud på Egely Plejehjem. Med et påbud pålægges
plejehjemmet at deltage i forløbet Værdig Ældrepleje fra Sundhedsstyrelsen. Forløbet er
opstartet den 26 september 2022, og har et forløb på Egely frem til marts 2023.

Sagsfremstilling

Værdig Ældrepleje har igangsat læringsforløb for ledelsen og medarbejderne på Egely.

Der har været afholdt læringsdage med fokus på ledelse og pårørendesamarbejde. Der er
planlagt flere temadage i perioden frem til marts 2023.

Parallelt med forløb Værdig Ældrepleje arbejder ledelsen af Egely med handleplanerne, som er
udarbejdet på baggrund af tilsynsrapport.

Status på igangværende handleplaner: 



ad målepunkt 1.

Ændret arbejdsgange så beboerne er medbestemmende i forhold til måltiderne, hvor
ønsker og behov efterkommes. Beboerne giver udtryk for, at de er glade for dette tiltag.
Der opleves en markant fremgang i medarbejderens ageren og i beboernes bolig i forhold
til respekt og ordentlighed

ad målepunkt 2.

Alle beboere har nu haft en indflytningssamtale med afdelingsleder og kontaktperson.
Nye beboere er tilbudt indflytningssamtale inden for den 1. måned efter indflytning.

ad målepunkt 3.

Der arbejdes systematisk med tidlig opsporing af begyndende ændringer af beboernes
tilstand - så der kan igangsættes relevante tiltag.

Ad målepunkt 4.

Der er nu synlighed for medarbejderne over deres ansvar og opgaver. Ledelsen har
defineret, hvad kerneopgaven er på Egely.

Ad målepunkt 6.

Aktivitetsmedarbejder tager en dialog med beboerne. Med udgangspunkt i vaner og
ønsker til aktiviteter tilbydes der relevante aktiviteter - der tilbydes flere én-til-én-
aktiviteter med beboerne.
Synlighed af aktiviteter på alle afdelinger til gavn for beboere og pårørende. 

Under behandling af sagen deltager plejehjemsleder, Margret Ina Bjarnadottir, og chef for
Omsorg og Bolig, Susanne Bettina Jørgensen.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

1 bilag

Beslutningen træffes af

Sundheds- og Ældreudvalget 



Indstilling

Center for Voksne og Sundhed indstiller, at

Handleplanerne for Egely Plejehjem drøftes og tages til efterretning. 1.
 
Der gives en opfølgende status på handleplaner ved plejehjemslederen på Plejehjem2.
Egely på Sundheds- og Ældreudvalgets møde i april 2023. 

Beslutning

Taget til efterretning

Punkt 4 Håndtering af budget 2022-2023

Tidligere behandling

Sundheds- og Ældreudvalget den 16. august 2022 Punkt 6

Indhold

Sammendrag

Plejehjemmene Egely og Kirstinehaven har betydelige budgetudfordringer. Der er lavet
handleplaner for, hvordan udfordringerne håndteres, og i denne sag orienterer administrationen
om status på handleplanerne for 2022 og 2023.

Baggrund

Plejehjemmene Egely og Kirstinehaven havde i 2021 underskud på henholdsvis 1.058.000 kr. og
2.442.000 kr. Underskuddene blev overført til 2022, og der blev i henhold til
økonomiregulativets bestemmelser udarbejdet en 3-årig fælles handleplan med henblik på at
skabe balance i budgettet.

Sagsfremstilling

Handleplanen har fokus på sygefravær, anvendelse af vikarer, nærledelse og tættere
samarbejde mellem de to steder.

Handleplanen indeholder en række konkrete tiltag på kort og længere sigt under de enkelte
fokusområder. Som det fremgår af bilaget til sagen, har der været en vis effekt af tiltagene på
kort sigt, men det er ikke lykkedes at få nedbragt underskuddene på de to plejehjem.



Samtidig har der i 2022 været ekstraordinære udgifter primært i forbindelse med lederskifte og
ophørte medarbejdere, som har ført til at underskuddet på de to plejehjem reelt er vokset i
2022. Der forventes et samlet underskud på 8,8 mio. kr. inklusiv det overførte underskud fra
2021.

Administrationen forventer, at effekterne af handleplanen vil slå igennem i 2023, så
underskuddet kan reduceres markant. Men det vurderes ikke at være realistisk at få indhentet
hele det forventede overførte underskud fra 2022.

Handleplanen, de igangværende og kommende tiltag samt de forventede effekter heraf vil blive
gennemgået på mødet.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Se bilag.

Bilag

1 bilag, heraf 1 anbefales

Beslutningen træffes af

Sundheds- og Ældreudvalget

Indstilling

Center for Voksne og Sundhed indstiller, at 

Orientering om budgetudfordringen 2022-2023 vedr. plejehjemmene Egely og1.
Kirstinehaven tages til efterretning.

Beslutning

Taget til efterretning med følgende bemærkning:

Sundheds- og Ældreudvalget beder administrationen udarbejde forslag håndtering af
merforbruget på Kirstinehaven og Egely.



Punkt 5 Analyse af fremtidens ældrebehov

Indhold

Sammendrag

Sundheds- og Ældreudvalget præsenteres for Analysen af Fremtidens Ældrebehov. I første
omgang er der tale om en kort introduktion. Der vil efterfølgende blive planlagt en
temadrøftelse første kvartal 2023. Analysen tegner et fremtidigt billede af de ældres egne
forestillinger om det gode ældreliv og de udfordringer, der følger på social- og velfærdsområdet
i lyset af de langt flere ældre borgere. 

Baggrund

I Ballerup Kommune er der ønske om større viden og indsigt i fremtidens ældrebehov.

I forlængelse heraf er det i Budgetaftale 2022 for Ballerup Kommune besluttet at udarbejde en
analyse af fremtidens ældrebehov. Formålet er dels at få indsigt i, hvad de ældre selv tænker
om det gode ældreliv, dels at Ballerup Kommune kan blive mere konkret og bevidst om
fremtidens udfordringer. 

Sagsfremstilling

Analysen indkredser ”fremtidens ældrebehov” ved at opstille og behandle fire temaer, der er
forbundet direkte eller indirekte med livet som ældre.

Den fremtidige demografi1.
Ældres fremtidige sygdomsbillede2.
Hjemmeplejens udgifter og personalebehov3.
Det gode ældreliv.4.

Temaerne afsluttes med korte anbefalinger til hvilke udfordringer der bør have Ballerup
Kommunes opmærksomhed. Her følger anbefalingerne:

Tema 1: I Ballerup Kommune bliver der på ældreområde fra 2024 for alvor en konstant
opadgående demografikurve frem mod 2033. Institutionerne skal forberede sig på, at der skal
præsteres lidt mere fra år-til-år. Alle kommuner er at finde på den samme opadgående kurve.
Der kappes om de samme knappe ressourcer.

Det er afgørende, at Ballerup Kommune rettidigt og i takt med demografiens udvikling løbende
opbygger:

relevante fysiske kapaciteter1.
evner at tiltrække og fastholde kvalificeret personale2.
tilpasser og optimere arbejdsgange3.
udvikler det tværfaglige samarbejde faggrupperne imellem.4.



Flere ældre borgere vil betyde flere udgifter for overhovedet at kunne levere flere service- og
sundhedsydelser. Det er derfor afgørende:

At der bliver sat stabile rammer om demografi og økonomi, så institutionerne kan1.
koncentrere sig om kerneopgaven.
Robuste og attraktive institutioner vil i større grad kunne understøtte de ældres behov i2.
fremtiden.

Tema 2: De næste 10 år vil der gradvis blive ca. 460 flere borgere med kroniske sygdomme.
Det er primært KOL og diabetes, der bidrager til stigningen.

Der kan ikke sættes et strengt lighedstegn mellem et godt liv og et sundt liv. Alligevel kan man
komme rigtig langt med forebyggelse ud fra ambitionen: en sund sjæl i en sund krop.

Forebyggelse er det lange seje træk – og et vedholdende træk over mange år.  Såfremt kurven
skal knækkes i Ballerup Kommune bør fokus samles om:

Forebyggelse skal helt frem på den politiske dagsorden.1.
Fornyet fokus på de udvidede KRAM-faktorerne (som tidligere kun var fire, men som i dag2.
nu tæller syv faktorer):
kost1.
rygning2.
alkohol3.
motion4.
mental sundhed5.
ensomhed6.
overvægt.7.
Tidlig opsporing.3.
Lighed i Sundhed.4.

Et godt afsæt og inspiration til en langsigtet strategi er Danske Regioners ”Sundhed for livet –
en nødvendig investering i forebyggelse”. Rapporten indeholder blandt andet en række cases til
inspiration.  

Tema 3: Et kritisk tyngdepunkt for Ballerup Kommune i fremtiden er udviklingen i
dækningsgraden. I dag er 50 pct. af forbruget af hjemmehjælp fra 77 år og op. Med flere ældre
og stigende levealder vil dækningsgraden stige.

Fokus bør samle sig om, hvorledes dækningsgraden kan fastholdes eller optimalt gøres mindre.
Instrumenterne kan fx være:

velfærdsteknologi i borgerens hjem1.
forebyggelse2.
telemedicin3.
muligheden for større brug af §94 i SEL (borgeren vælger selv indenfor fritvalgsordningen,4.
hvem der fysisk skal udføre hjemmehjælp visiteret efter SEL §83).
et lavere serviceniveau.5.

I dag er løsningen af sundheds- og omsorgsopgaver særdeles arbejdskraftintensivt. Derfor vil
manglen på kvalificeret arbejdskraft blive ekstra mærkbart på pleje- og omsorgsområdet.



Det foreslås derfor, at ovennævnte liste med instrumenter udvikles med flere
instrumenterne, og at disse prioriteres ud fra hvilke, der har størst effekt på en lavere
dækningsgrad.

Prioriteringen bør ikke kun ske ud fra, hvad der har effekt her og nu, men også ud fra, hvad der
kan skabe varige effekter fremover. Ulighed i sundhed - som især er betinget af sociale
faktorer, har fx en særdeles stor negativ effekt på dækningsgraden og dermed på de samlede
udgifter. Et modtræk ville være en vision for Ballerup Kommune om at stige op i
Kommunesocialgruppe 2.  Visionen ville også helt afgørende styrke borgernes samlede
sundhed, livskvalitet og trivsel. 

Tema 4: I de ældre borgeres verden har psykiske trivselsbyrder en afgørende negativ betydning
for nedsat livskvalitet. Helbred og kroniske sygdomme er også drøje trivselsbyrder, men synes
underordnet socialt fællesskab og et liv med aktivt indhold.

Med udgangspunkt i viden om ældres trivselsbyrder, og hvad der skaber livskvalitet for de
ældre, bør Ballerup Kommune sætte sig i spidsen for en åben og fordomsfri debat om,
hvorledes de ældres livsverden kan styrkes. En start kunne være at afprøve forslaget i
Seniorrådet.

To eksempler på områder, som Ballerup Kommune strukturelt kan forme og påvirke, når det
gælder om at understøtte de ældres livskvalitet er:

1) Nye boligformer for ældre: De ældre vil i fremtiden mere aktivt tilpasse deres valg af bolig til
deres livssituation. Ældrevenlige boliger og boliger med socialt fællesskab vil blive mere
efterspurgte. Sådanne typer af boligformer vil markant understøtte ældres livskvalitet; og
formodentligt også udsætte tidspunktet for behov for pleje- og omsorgsydelser.

Et kommunalt engagement kunne fx være at skabe de nødvendige plan-rammer og1.
opfordre private interesser til medvirke til udarbejdelse af et koncept.

2) Velfærdsteknologi: Velfærdsteknologi har en positiv effekt på ældes selvværd og forlænger
tiden, hvor de i større grad kan agerer selvstændigt. Det kan bevare ældres
bevægelsesmuligheder. Teknologi er en del af løsningen. Men kun den teknologi med
dokumenteret effekt. Behovet for velfærdsteknologi vil vokse og tage til i fremtiden.
Velfærdsteknologi bidrager til:

For borgerne: Bedre livskvalitet1.
For de pårørende: Tryghed og tilfredshed2.
For medarbejderne: Bedre arbejdsmiljø.3.

På Sundheds- og Ældreudvalgets møde deltager chefkonsulent Allan Hjort, Staben i Center for
Voksne og Sundhed, under behandlingen af punktet. 

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser



Bilag

1 bilag, heraf anbefales side 3, side 7, side 13, fra afsnit 3.1: side 16-19, side 20-24 og side 27. 

Beslutningen træffes af

Sundheds- og Ældreudvalget

Indstilling

Center for Voksne og Sundhed indstiller, at

Orientering om analysen tages til efterretning.1.
Der planlægges opfølgende temadrøftelse af Fremtidens ældrebehov første kvartal 2023. 2.

Beslutning

Indstillingen godkendt med følgende bemærkning:

Sundheds- og Ældreudvalget ønsker at der planlægges med 2 temadrøftelser i 2023 for at
kunne fokusere drøftelserne.

Punkt 6 Udmøntning af sundhedspolitikken

Tidligere behandling

Chefgruppen den 31. oktober 2022 Punkt 3

Indhold

Sammendrag

Sundheds- og Ældreudvalget præsenteres for et forslag til handleplan for Ballerup Kommunes
Sundhedspolitik. Forslaget drøftes, og handleplanen sendes til behandling i Børne- og
Skoleudvalget, Socialudvalget, Erhvervs- og Beskæftigelsesudvalget, Kultur- og Fritidsudvalget
samt Klima- og Miljøudvalget, hvorefter sagen igen behandles i Sundheds- og Ældreudvalget. 



Baggrund

Direktionen besluttede den 25. april 2022, at der skulle udarbejdes et baggrundsnotat, hvor
sundhedspolitikkens syv mål blev foldet ud til konkrete indsatser til drøftelse i chefgruppen
efterfulgt af behandling i Sundheds- og Ældreudvalget og herfra videre i fagudvalgene,
hvorefter Sundheds- og Ældreudvalget behandler sagen igen. Indsatsernes skal kunne
dataunderstøttes, og der skal indgå en prioritering.

Sagsfremstilling

Ballerup Kommunes sundhedspolitik har følgende syv politiske mål: 

Flere skal være fysisk aktive hver dag
Ingen børn og unge under 18 år skal bruge tobak
Flere skal vælge et røgfrit liv
Flere skal drikke mindre, og børn og unges liv må ikke skades af alkohol
Flere skal være en del af et fællesskab eller foreningsliv
Flere skal leve et liv med bedre mental sundhed og trivsel
Færre borgere skal leve med en kronisk sygdom, og de skal være ældre før sygdom
indtræffer.

Administrationen har drøftet forskellige muligheder for, hvordan sundhedspolitikken mest
effektivt og realistisk kan udmøntes. Både store strukturelle evidensbaserede indsatser versus
mindre målrettede indsatser har været drøftet. Administrationen er endt med at anbefale fem
indsatser, der målrettet adresserer presserende problemstillinger og fokuserer på specifikke
målgrupper og områder, hvor uligheden i sundhed er stor.

Administration har i udvælgelse og prioritering af indsatser vægtet forholdet mellem effekt og
ressourceforbrug samt en vurdering af, hvad der realistisk set kan lade sig gøre i
organisationen. Det betyder blandt andet, at eksisterende indsatser vil blive styrket, og at der
sættes ind på områder, hvor der er et meget stort behov. 

For alle indsatser gælder, at det er helt afgørende, at der arbejdes på tværs af faggrupper og
organisation. Forebyggelsesenheden kan understøtte og orkestrere indsatserne. Men
indsatsernes succes er afhængig af, at der på tværs af organisationen bakkes op om
indsatserne, og at ledere og medarbejdere uanset faggruppe og arbejdsplads aktivt arbejder
med og prioriterer ressourcer til at implementere indsatserne, der hvor de er i kontakt med de
berørte borgere.

Når sagen behandles i de øvrige fagudvalg, er det vigtigt, at udvalgsmedlemmerne forholder sig
til, at der i de forskellige centre skal være personaleressourcer til at løfte opgaverne. Fx at
lærerne i udskolingen i forhold til "stop snus"og "Indsats målrettet unge som føler sig ensomme
og dårlig mental sundhed" kan forvente at spille en aktiv rolle. Forebyggelsesenheden vil
understøtte og klæde lærerne og andre faggrupper på til at løfte opgaven.

Administrationen foreslår at følgende fem indsatser prioriteres (alle indsatser er uddybet i
bilaget):



1. Indsats målrettet unge som føler sig ensomme og dårlig mental sundhed (Under målet "flere
skal leve et liv med mental sundhed og trivsel)

Sundhedsprofilen viser, at særligt unge har en dårlig mental sundhed og at det kun er blevet
værre. Ballerup Kommune har allerede et samarbejde med flere ungdomsuddannelser, hvor der
afholdes events på uddannelsesinstitutionerne. Der er dog behov for at indsatsen intensiveres
samt også henvender sig til elever i udskolingen. Der er etableret et samarbejde med Mary
Fonden om indsatsen og Mary Fonden står for hele evalueringsdelen. 

2. Forebyggelse af kronisk sygdom (Under målet "færre borgere skal leve med kronisk sygdom
og de skal være ældre før sygdom indtræffer")

I Viborg Kommune har man haft succes med at tilbyde screening af borgere over 67 i forhold
til diabetes og hjertekarsygdomme. Screening kan opdage sygdommene tidligt, og man kan
sætte ind med hjælp. Indsatsen går ud på at screene borgere over 67 år i Sundhedshuset.
Indsatsen skal understøttes af et hospital, der skal oplære medarbejderne og stille udstyr til
rådighed. Der er udarbejdet et evalueringsdesign til indsatsen.

3. Jump4Fun (Under målet: "flere skal være en del af et fællesskab eller foreningsliv")

Ballerup Kommune har allerede indsatsen Jump4Fun, der hjælper børn og unge med
overvægtsproblematikker inde på livet ved at genfinde glæden ved bevægelse og motion i
fællesskab gennem et attraktivt foreningstilbud. Indtil videre har 19 børn deltaget i Ballerup
Kommune. Det anbefales, at der kommer større kommunal opbakning til projektet, så der kan
støttes op om foreningernes samarbejde med Jump4Fun og relevante kommunale
samarbejdsparter. Jump4Fun evaluerer selv indsatsen via spørgeskemaer, og deltagerne både
oplever større glæde ved at bevæge sig og at få nye venner. Indsatsen vil blive evalueret
løbende af Jump4Fun med et spørgeskema.

4. Røgfri arbejdsplads (Under målet "flere skal vælge et røgfrit liv")

Flere arbejdssteder i Ballerup Kommune har indført røgfri arbejdstid. Administrationen
foreslår at indføre røgfri arbejdstid for alle kommunalt ansatte. De mere konkrete scenarier for,
hvor restriktiv en rygeretningslinje kan/skal være, er der ikke taget stilling til endnu. Data om
indsatsen indsamles via antal medarbejdere, der deltager på rygestopkursus og opnår rygestop.
Hvordan indsatsen konkret skal udmøntes i forhold til, hvor og hvornår røgfriheden gælder, vil
blive behandlet særskilt på et senere tidspunkt, når der er udarbejdet forskellige scenarier. 

Beslutningen om at indføre røgfri arbejdstid skal forelægges i Kommunalbestyrelsen i og med
det vil kræve at den gældende røgpolitik ophæves. 

5. Stop snus (Under målet "ingen børn og unge under 18 år skal bruge tobak)

Sundhedsprofilen viser et fald i rygning blandt unge. Til gengæld forventer Kræftens
Bekæmpelse og Sundhedsstyrelsen, at unge der bruger røgfri nikotin, vil stige, hvorfor der er et
stort behov for at nedsætte og stoppe forbruget. Metoderne er de samme som til at bekæmpe
rygning. Data om indsatsen indsamles via spørgeskemaer. 



På Sundheds- og Ældreudvalgets møde deltager teamleder af  Forebyggelsesenheden, Bjørn
Hother under behandlingen af sagen. 

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser. Midlerne til indsatserne findes via en omprioritering af
indsatser i Forebyggelsesenheden. De enkelte centre bør være indstillet på at finansiere de
nødvendige medarbejderressourcer til implementeringen af indsatserne.

Bilag

2 bilag, heraf 1 anbefales

Beslutningen træffes af

Sundheds- og Ældreudvalget

Indstilling

Center for Voksne og Sundhed indstiller, at

Handleplan for Ballerup Kommunes sundhedspolitik drøftes i forhold til indhold og1.
implementering.
 
Handleplan for Ballerup Kommunes sundhedspolitik sendes til drøftelse i Børne- og2.
Skoleudvalget, Socialudvalget, Erhvervs- og Beskæftigelsesudvalget, Kultur- og
Fritidsudvalget samt Klima og Miljøudvalget, hvorefter sagen igen behandles i Sundheds-
og Ældreudvalget.
 
Sundheds- og Ældreudvalget får forelagt status på indsatserne henover 2023. 3.

Beslutning

Indstillingen godkendt

Michael Jensen (O), Karsten Kriegel (C) og Jakob Wøhler (V) kan ikke bakke op om indsats 4
"Røgfri arbejdsplads" (under målet "flere skal vælge et røgfrit liv") i forslaget til handleplan.



Punkt 7 Status på omorganisering i Hjemmeplejen

Tidligere behandling

Social- og Sundhedsudvalget den 10. august 2021 Punkt 5.

Indhold

Sammendrag

Ledelsen af Ballerup Kommunes Hjemmepleje (herfra Hjemmeplejen) præsenterer de
iværksatte initiativer, der skal sikre en mere dynamisk og driftsikker hjemmepleje.

Baggrund

Hjemmeplejen har gennem de seneste år arbejdet med forskellige forbedringstiltag.

Sagsfremstilling

Hjemmeplejen har i længere tid arbejdet med, hvordan tilrettelæggelsen af Hjemmeplejens
indsatser kan leveres på en måde, der skaber større kontinuitet og kvalitet til gavn for
borgerne, samt øger inddragelsen af medarbejderne i planlægningen.

Hjemmeplejen har fokus på nærledelse og har blandt andet siden 2021 arbejdet med
selvstyrende teams, hvor indsatsen blev igangsat i et team. De selvstyrende teams blev
iværksat ud fra en ambition om at øge den faglige kontinuitet og skabe øget kvalitet for
borgerne og samtidig styrke medarbejdernes inddragelse i egen planlægning. 

På Sundheds- og Ældreudvalgets møde deltager lederne af hjemmeplejen, Karin Kohn og Tine
Gitte samt borgmester, Jesper Würtzen, under behandling af punktet.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

0 bilag



Beslutningen træffes af

Sundheds- og Ældreudvalget

Indstilling

Center for Voksne og Sundhed indstiller, at

Orientering om omorganisering i Hjemmeplejen tages til efterretning.1.

Beslutning

Taget til efterretning med følgende bemærkning: 

Sundheds- og Ældreudvalget ønsker status medio 2023 med opfølgning på hvordan resultater
og effekter af omorganisering viser sig såvel ift. borger, som medarbejder.

Punkt 8 Beslutning om ændring af weekendåbning i
pensionistcaféer

Indhold

Sammendrag

På baggrund af lille besøgstal i caféen på Rosenhaven i weekender og helligdage samt det
vilkår, at caféen er beliggende tæt ved Lundehavens café, ønskes det, at Rosenhavens café pr.
1. januar 2023 holdes lukket i weekender og helligdage. Der laves desuden en undersøgelse om
interesse for åbning af Sønderhavens café i weekender og helligdage.

Baggrund

Ballerup Kommune driver caféer, som alle pensionister uanset boform kan benytte.

Sagsfremstilling

I Ballerup Kommune er der fem pensionistcaféer beliggende på plejehjemmene Egely,
Lindehaven, Lundehaven, Rosenhaven og Sønderhaven. Caféerne drives af Køkken Ballerup. 
Derudover er der pensionistcaféen i Aktiv Center Ballerup, som drives af Aktivitetsområdet.

Nedenfor ses åbningstiderne i caféerne:



Café Åbningstider hverdage Åbningstider weekend/
helligdage

Egely  Kl. 11:00-13:30  Kl. 11:00-13:00

Lindehaven  Kl. 11:00-13:30  Kl. 11:30-13:00

Lundehaven  Kl. 11:00-13:30  Kl. 11:30-13:00

Rosenhaven  Kl. 11:00-13:30  Kl. 11:30-13:00

Sønderhaven  Kl. 11:00-13:30  Lukket

Aktiv Center Ballerup
 Mandag, tirsdag og torsdag kl.
08:00-15:00
 Onsdag kl. 08:30-15:00
 Fredag kl. 08:30-14:00

 Lukket

I efteråret 2022 udvidede Køkken Ballerup cafétilbud på Lindehaven, så der nu også er åbent i
weekender og helligdage. Der er ikke tilført ekstra økonomi til Køkken Ballerup i forbindelse
med weekendåbningen på Lindehaven.

I Skovlunde på henholdsvis Rosenhaven og Lundehaven ligger to caféer med kort afstand
imellem. Køkken Ballerup ønsker at lukke caféen på Rosenhaven i weekender og helligdage, da
besøgstallet er meget lille i forhold til de ressourcer, der bruges på at holde åbent. Lukning af
caféen vil ikke frigive ressourcer til andet formål, da caféen indgår i stordrift, idet selve Køkken
Ballerups produktionskøkken er beliggende samme sted. Kunderne vil i stedet for blive vejledt
til at benytte caféen på Lundehaven.

Det skal bemærkes, at der aldrig har været en café på Toftehaven, og at caféen på
Kirstinehaven for en del år siden blev nedlagt pga. lille besøgstal. Her blev kunderne henvist til
caféen i Aktiv Center Ballerup i stedet for.

Nedenfor kan ses, hvordan besøgstal og omsætning i gennemsnit er i weekenderne i caféerne i
Skovlunde:

 Café Rosenhaven Café Lundehaven

Dagsomsætning 380,00 kr. 1.226,00 kr.

Kunder pr. dag 5 personer 22 personer 

Salg af hovedretter pr. dag 4 stk. 16 stk.

Salg af smørrebrød pr. dag 3 stk. 12 stk.

Tallene indeholder både salg til pensionister og til personale. Omsætningen dækker salg af
hovedret, dessert, smørrebrød, kage og drikkevarer.

Det foreslås, at caféen på Rosenhaven lukkes i weekender og på helligdage fra 1. januar 2023,
og at kunderne varsles herom umiddelbart efter den politiske behandling.



Samtidig er Køkken Ballerup i færd med at undersøge, om der er interesse for og
kundeunderlag til at åbne caféen i Sønderhaven i weekenden. Hvis caféen har weekendåbent,
vil der dermed være et ensartet tilbud i alle kommunens bydele. Udvalget vil i det nye år blive
præsenteret for undersøgelsens resultater og har dermed mulighed for at tage idéen med i de
senere budgetprioriteringer. Øget åbningstid kan ikke indeholdes i Køkken Ballerups nuværende
driftsbudget.

Se mere information om Køkken Ballerup og cafeerne
på Https://koekken.ballerup.dk/cafegaester

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

Ingen bilag

Beslutningen træffes af

Sundheds- og Ældreudvalget

Indstilling

Omsorg og Bolig i Center for Voksne og Sundhed indstiller, at

Caféen på Rosenhaven lukker i weekender og helligdage fra 1. januar 2023.1.
 
Udvalget præsenteres i 2023 for undersøgelsen om interesse for weekendåbent i2.
Sønderhavens café, så resultaterne eventuelt kan indgå i kommende prioriteringer af
området.

Beslutning

Indstillingen godkendt



Punkt 9 Kvalitetsstandard for genoptræning og
vedligeholdelsestræning samt hjemmevejledning for
senhjerneskadede 2023

Tidligere behandling

Social- og Sundhedsudvalget den 7. september 2021 Punkt 7.

Seniorrådet den 11. oktober 2022 Punkt 8. 

Handicaprådet den 27. oktober  2021 Punkt 7.

Økonomiudvalget den 22. november 2022 Punkt 16. 

Kommunalbestyrelsen den 28. november 2022 Punkt 10.

Indhold

Sammendrag

Sundheds- og Ældreudvalget forelægges den opdaterede Kvalitetsstandard for genoptræning
og vedligeholdelsestræning samt hjemmevejledning for borgere med erhvervet hjerneskade
2023 til godkendelse.

Baggrund

Ifølge bekendtgørelse nr. 1575 af 27/12/2014 skal Kommunalbestyrelsen mindst én gang årligt
udarbejde en kvalitetsstandard for personlig og praktisk hjælp med videre, rehabiliteringsforløb
samt kommunal genoptræning og vedligeholdelsestræning efter lovens §§ 83, 83 a og 86.

Sagsfremstilling

Kvalitetsstandarden for genoptræning og vedligeholdelsestræning samt hjemmevejledning for
borgere med erhvervet hjerneskadede er opdateret:

Enkelte tilføjelser for at ensrette kvalitetsstanderne. 
Regler om GDPR er skrevet ind i kvalitetsstandarden, hvor det er nødvendigt. 
Indholdsfortegnelsen er opdateret.
Kvalitetsstandarden er sprogligt tilpasset.
Indholdsfortegnelsen i versionen med synlige rettelser svarer ikke nødvendigvis med
indholdsfortegnelsen i den endelige version gældende for 2023.
I track-and-trace-udgaven kan ses, hvad der er blevet slettet og tilføjet.  

På Sundheds- og Ældreudvalgets møde den 13. september 2022 blev kvalitetsstandarden
forelagt udvalget og sendt videre til høring i Seniorrådet og Handicaprådet.



Seniorrådet behandlede kvalitetsstandarden på mødet den 11. oktober 2022. Seniorrådets
høringssvar er følgende: "Seniorrådet tager kvalitetsstandarden til efterretning. Det kunne dog
være ønskeligt, at borgerne kunne blive kontaktet af en medarbejder i Træning og Aktivitet
eller en hjemmevejleder hurtigere end de 10 hverdage, der står beskrevet under afsnittet ”Hvor
hurtigt kan du få træning”. Derudover gøres der opmærksom på, at NemID bør rettes til MitID."

Administrationen noterer, at der er et ønske om, at responstiden på 10 dage nedbringes.
 

NemID bliver rettet til MitID i alle kvalitetsstandarder, hvor NemID nævnes.

Handicaprådet behandlede kvalitetsstandarden på mødet den 27. oktober 2022 med denne
bemærkning: "Handicaprådet tager kvalitetsstandarden til efterretning uden yderligere
bemærkninger". 

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

6 bilag, heraf 4 anbefales

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for Voksne og Sundhed indstiller, at

Høringssvar fra Seniorrådet og Handicaprådet til Kvalitetsstandard for genoptræning og1.
vedligeholdelsestræning samt hjemmevejledning for senhjerneskadede 2023 tages til
efterretning.
 
Kvalitetsstandarden godkendes.2.

Beslutning

Indstilles til godkendelse



Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Sundheds- og Ældreudvalget d. 15-11-2022
Indstilles til godkendelse
Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 22-11-2022
Indstilles til godkendelse 
Beslutning truffet af Kommunalbestyrelsen d. 28-11-2022
Sagen oversendes til fornyet behandling i Sundheds- og Ældreudvalget (SÆU).

Punkt 10 Forslag til nøgletal i kommende
kvalitetsrapport

Tidligere behandling

Sundheds- og Ældreudvalget den 5. april 2022. Punkt 9.

Indhold

Sammendrag

Sundheds- og Ældreudvalget drøfter og giver input til, hvilke nøgletal der skal indgå i en
kommende årlig kvalitetsrapport på sundheds- og ældreområdet.

Baggrund

Da Social- og Sundhedsudvalget pr. 1. januar 2022 blev delt i to udvalg,
godkendte Socialudvalget og Sundheds- og Ældreudvalget i maj 2022,
at kvalitetsrapport fremover forelægges for begge udvalg en gang årligt, så vidt muligt inden
udgangen af første kvartal.

Sagsfremstilling

Nøgletallene skal fungere som grundlag for styring og udvikling af ældre- og sundhedsområdet.
Data skal kunne følges år for år, så der kan identificeres tendenser og dannes
beslutningsgrundlag for eventuelle tiltag på områderne.

Når ønsker og mål for indholdet af kvalitetsrapporten for Sundheds- og Ældreudvalgets område
2022 er blevet fastlagt, begynder et arbejde med at få tilvejebragt de data, som endnu ikke
monitoreres. Ikke alle data er pt. tilgængelige, og vil for nogle dele kræve en del
administrative ressourcer at oparbejde en praksis med at registrere data. Det betyder, at
kvalitetsrapporten i de kommende år kan udvides med kvantitative beskrivelser, efterhånden
som de eventuelt bliver tilgængelige. Og dermed kan ibrugtages som styringsredskab for at
kunne nå de fastsatte mål i Sundhedspolitik 2022-2029.



En relevant og retvisende årlig kvalitetsrapport må i sin bedste udgave:

1. Dække sundheds- og ældreområdet på tværs af fagcentre og organisering.
2. Indeholde data og nøgletal, der er aktuelle og interessante over længere tid, så data kan
sammenlignes og tendenser blotlægges.
3. Være overskuelig og fokusere på de områder, hvor Ballerup Kommune har interesse i og
mulighed for at handle og påvirke.
4. Have en sammenhæng med politiske visioner, strategier og prioriteringer indenfor ældre- og
sundhedsområdet. 
5. Når det er muligt, vise sammenligning med landsgennemsnit eller sammenlignelige
kommuner.

Det foreslåede indhold til en kommende førsteudgave af en kvalitetsrapport tager især
udgangspunkt i Sundheds- og Ældreudvalgets arbejdsplan for indeværende valgperiode samt
Socialudvalgets og Sundhedsudvalgets kvalitetsrapport for 2021.

Forslag til indhold i en kommende kvalitetsrapport fremstiller følgende data:

Tilfredshed med Hjemmeplejen.
Plejeboliger, herunder fordeling af antal pladser, plejeboliggaranti, antal udenbysborgere,
Ballerup-borgere i plejebolig i andre kommuner samt ventelister.
Personlig og praktisk hjælp, herunder antal visiterede timer, antal unikke borgere der
modtager praktisk og personlig hjælp, andel der modtager personlig og praktisk hjælp
fordelt på aldersgrupper.
Hjemmesygepleje, herunder hjemmesygeplejetimer i gennemsnit pr. borger. Antal unikke
borgere der modtager hjemmesygepleje.
Sagsbehandlingstider på hjælpemidler.
Forløbsprogrammer – antal gennemførte forløb.
Genoptræningsforløb fordelt på sundhedslovens § 140 og servicelovens § 86.
Overholdelse af syvdagesfristen på genoptræning.
Antal huller i tænderne hos femårige.
Aktiviteter på rygestopkurser.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

3 bilag, heraf 0 anbefales



Beslutningen træffes af

Sundheds- og Ældreudvalget

Indstilling

Center for Voksne og Sundhed indstiller, at 

Forslag til indhold i en kommende kvalitetsrapport på sundheds- og ældreområdet1.
drøftes.
 
Administrationen vender tilbage med konkret rapport i første halvår 2023.2.

Beslutning

Indstillingen godkendt med denne bemærkning:

At der ønskes et nøgletal for personaleomsætning.

Punkt 11 Tværgående og forebyggende kontrolstrategi

Tidligere behandling

Erhvervs-, Beskæftigelses- og Uddannelsesudvalget den 15. november 2022 Punkt 8

Indhold

Sammendrag

Erhvervs-, Beskæftigelses- og Uddannelsesudvalget har sendt forslag til tværgående strategi for
kontrolområdet til høring i øvrige politiske udvalg. Strategien skal styrke kontrolindsatsen mod
snyd med offentlige ydelser.

Baggrund

Af aftalen om Budget 2022 fremgår følgende: ”Parterne er enige om, at der skal udarbejdes en
fælles tværgående strategi for Ballerup Kommunes kontrolindsats. En forundersøgelse har
vurderet, at der dels ved samling af kontrolgruppen og folkeregistret, dels med en fælles
tværgående strategi for kontrolindsatsen, kan opnås bedre resultater i arbejdet med at sikre, at
de offentlige ydelser kun bevilges til berettigede borgere”.



Med udgangspunkt i ovenstående aftale har der været nedsat en tværgående arbejdsgruppe i
Ballerup Kommune, der har udarbejdet forslag til en ny fælles tværgående kontrolstrategi.

Sagsfremstilling

Ballerup Kommune har i en årrække arbejdet med at styrke indsatsen på kontrolområdet for
derigennem at reducere snyd med offentlige ydelser. Ballerup Kommune har haft et særligt
fokus på bopælsregistrering ved tilflytning, at der er et korrekt udbetalingsgrundlag for
kontanthjælp og at undgå ulovlig permanent indflytning i kolonihaver.

En analyse af kontrolindsatsen i Ballerup Kommune afdækkede i 2020, at Ballerup Kommune på
en række områder var foregangskommune for en tæt kontrolindsats, særligt på bopælsområdet
- men at der også var en række forbedringspotentialer. Forbedringspotentialerne omfattede
bl.a. en mere koordineret kontrolindsats og en styrket forebyggelse af snyd med offentlige
ydelser.

Med udgangspunkt heri er der udarbejdet et forslag til en tværgående kontrolstrategi for
Ballerup Kommune, der både kan styrke kontrolindsatsen samt det tværgående samarbejde
herom.

Den tværgående kontrolstrategi opstiller følgende fire overordnede mål for kontrolindsatsen i
Ballerup Kommune:

At forebygge bevidst snyd med offentlige ydelser.1.
At forebygge at borgere uforvarende kommer til at ansøge på et forkert grundlag.2.
At opdage snyd med sociale ydelser og søge dem tilbagebetalt.3.
At sikre et stærkt helhedsorienteret samarbejde på tværs i kommunen i kontrolindsatsen,4.
herunder at kontrolressourcerne anvendes så effektivt som muligt.

Herudover opstilles i strategien:

Forslag til retningslinjer for tilgang i den fremtidige kontrolindsats.
Forslag til seks konkrete fokusområder for kontrolindsatsen i den kommende periode.
Forslag til organisering og implementering af kontrolindsatsen.
 

En gennemførelse af kontrolstrategien vurderes at ville medføre:

En styrket kontrolindsats, herunder reduceret snyd og en heraf følgende besparelse på
ydelsesbudgetterne.
En bedre forebyggelse af, at borgere bevidst eller ubevidst ansøger på et forkert
grundlag.
 

Et styrket tværgående samarbejde om kontrolarbejdet, herunder en fælles strategisk og
værdimæssig tilgang til kontrolarbejdet.

Erhvervs-, Beskæftigelses- og Uddannelsesudvalget har sendt den tværgående kontrolstrategi



til høring i de øvrige politiske fagudvalg. Derefter kommer den tilbage til Erhvervs-,
Beskæftigelses- og Uddannelsesudvalget og med endelig godkendelse i Kommunalbestyrelsen.

Yderligere deltagelse på mødet

På udvalgets møde deltager centerchef Jannik Nielsen fra Center for Arbejdsmarked under
behandling af sagen. 

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Strategien implementeres inden for de eksisterende budgetrammer i Team CPR og Kontrol i
Center for Arbejdsmarked og de øvrige centre. Det er besluttet at reservere interne midler til
sikring af strategiens implementering.

Center for Arbejdsmarked vurderer, at gennemførelsen af kontrolstrategiens fokusområder vil
realisere besparelser på ydelsesbudgetterne i form af reduceret urigtige udbetalinger og
tilbagebetaling af urigtigt bevilligede ydelser. Opfølgning herpå vil ske i forbindelse med de
løbende statusorienteringer om kontrolområdet til de politiske udvalg.

Bilag

1 bilag, heraf 1 anbefales

Beslutningen træffes af

Sundheds- og Ældreudvalget

Indstilling

Center for Arbejdsmarked indstiller, at

Der afgives høringssvar vedrørende ny tværgående kontrolstrategi.1.

Beslutning

Sundheds- og Ældreudvalget har ikke kommentarer til kontrolstrategien.



Punkt 12 Delegationsplan for Sundheds- og
Ældreudvalget

Indhold

Sammendrag

Administrationen forelægger Sundheds- og Ældreudvalget et udkast til delegationsplan for
udvalgets sager med henblik på drøftelse og godkendelse. 

Baggrund

Styrelsesvedtægten for Ballerup Kommune regulerer Sundheds- og Ældreudvalgets
opgaveområde. Denne delegationsplan er en yderligere udfoldning af styrelsesvedtægtens
beskrivelse af Sundheds- og Ældreudvalgets opgaveportefølje. Formålet med at udarbejde
delegationsplaner er at beskrive, hvordan Kommunalbestyrelsen har valgt at fordele
indstillings- og beslutningskompetencen i forhold til Økonomiudvalget, de stående udvalg samt
administrationen.

Administrationen har gennem de senere år, og med inspiration fra andre kommuner, arbejdet
for at lave et overblik over, hvilke sager udvalgene skal tage stilling til, og hvilke der bør træffes
beslutning om administrativt. 

Alle stående udvalg samt Økonomiudvalget behandler udkast til delegationsplaner for udvalgets
fagområde på udvalgenes december-møder. Herefter samles alle bemærkninger og fremlægges
for Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen til endelig godkendelse i januar 2023. 

Sagsfremstilling

Kommunalbestyrelsen har det overordnede ansvar for Ballerup Kommune og kan i princippet
træffe afgørelse i enhver sag, der vedrører kommunen. I praksis vil det dog være en meget
tung proces, hvis Kommunalbestyrelsen skulle træffe afgørelse i alle sager, som behandles af
kommunen. Delegationsplanen skal ses som et udtryk for, på hvilke områder
beslutningskompetencen til en given sag er udlagt til administrationen; på hvilke områder der
ønskes en politisk orientering og på hvilke områder, beslutningskompetencen er på politisk
niveau.

Delegationsplanen er et dynamisk dokument. Den bliver løbende opdateret, hvis der sker
ændringer i udvalgsstrukturen eller i den gældende lovgivning. Det vil også være muligt for
Kommunalbestyrelsen i en given sag at trække delegationen tilbage, og dermed kræve den
forlagt og behandlet i Kommunalbestyrelsen. Delegationsplaner påvirker derfor ikke de
regulerede rettigheder i udvalgsarbejdet i forhold til adgang til indsigtsret og standsningsret. 

Selvom der udarbejdes delegationsplaner skal administrationen fra sag til sag vurdere, om



sagen har et sådant politisk indhold, at sagen – på trods af delegationsreglerne - bør indbringes
til politisk behandling. En beslutning om at delegere en kompetence kan altid trækkes tilbage
eller ændres af den delegerende. Ved delegation af en opgave mister den delegerende ikke
kompetencen til selv at træffe beslutning om opgaven.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

1 bilag, heraf 1 anbefales

Beslutningen træffes af

Sundheds- og Ældreudvalget

Indstilling

Center for Politik og Organisation indstiller, at 

Udkast til delegationsplan for Sundheds- og Ældreudvalget godkendes.1.

Beslutning

Indstillingen godkendt

Punkt 13 Godkendelse af referat (underskriftside)

Beslutningen træffes af

Sundheds- og Ældreudvalget



Indstilling

For at godkende referatet for dette møde skal alle medlemmer af udvalget klikke på
"Godkendt". 

Source URL: http://ballerup.dk/dagsorden/sundheds-og-aeldreudvalget-06-12-2022


